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دیــدگاه
کودکان کار درد معیشت دارند

ادامه از صفحه اول/ بسیاری از این کودکان 
کار به دلیل کار طولانی مدت و سخت و تجربه ای که 
به ویژه در خیابان بدست می آورند، کودکی را تجربه 
نمی کنند ضمن اینکه کار در خیابان می تواند عوارضی 
در حوزه های سلامت جسمی و روانی برایشان داشته 
باشد و تهدیدی برای سلامت اجتماعی خودشان و 
جامعه باشد. بعضا با بیماری های پوستی، گوارشی، 
سوءتغذیه، خشونت هایی که به اشکال مختلف چه 
جسمی چه عاطفی و چه آزارهای جنسی که ممکن 
است، متحمل شوند مواجهند. درگیر شدنشان با 
موادمخدر یا وادار کردن بچه ها به ارتکاب سایر جرائم 
طبیعتا شرایطی را ایجاد می کند که سرمایه انسانی 
خودمان را یک جاهایی از دست بدهیم. معتقد نیستم 
همه این بچه ها در باندها هستند و برچسب معارض 
قانون بودن یا عباراتی از این قبیل درباره این گروه از 
کودکان مورد تائیدم نیست. به همین دلیل معتقدم 
و پژوهش ها و یافته های آماری هم نشان می دهد 
حدود 80 تا 85 درصد این کودکان، کودکانی هستند 
که با خانواده هایشان ارتباط دارند و خانواده از کارشان 
مطلع است. آنها کار می کنند تا هزینه درمان و زندگی 
و اجاره خانه و تحصیل برادر و خواهرهای کوچکتر 
خود را بپردازند. بسیاری از این کودکان با شرافت کار 
می کنند و نشان دادند که نمی توانند نسبت به شرایط 
خانواده شان بی تفاوت باشند. البته این گفتار به منزله 
این نیست که کار کودک را ترویج کنیم. اعتقاد داریم که 
کودک باید کودکی کند و از حقوق خود در حوزه های 
آموزش، بهداشت، درمان، امنیت، بازی، خانواده و غیره 
بتواند برخوردار باشد اما طبق قوانین جاری کشورمان 
بچه های 15 تا 18 سال کارگر نوجوان قلمداد می شوند 
با شرایطی که در قانون برای کارشان پیش بینی شده که 
نیم ساعت کمتر از بزرگسالان باشد و به جسم وروحشان 
آسیب نزند و حتی مشمول حمایت های بیمه ای هم 
شوند. ضمن اینکه رویکردهایی از قبیل جمع آوری 
کودکان کار یا عباراتی شبیه ساماندهی هرازچندگاهی 
توسط دولتمردان عنوان و در دستور کار قرار می گیرد 
و انجام می شود، مورد تائید کارشناسی حداقل من، 
به عنوان یک مددکار اجتماعی نیست و برخوردهای 
جمع آوری این گروه از کودکان با حقوق شهروندی شان 
مغایرت دارد. لذا این روز را بهانه و مرور کنیم که آیا 
کار کودک در خیابان فقط به دلیل شرایط خانوادگی 
است یا تصمیماتی که در سطح کلان در کشور گرفته 
می شود؟ ناکارآمدی که در اجرای نظام چندلایه تامین 
اجتماعی داریم و ناکارامدی که در اجرای اصل 21 و 29 
قانون اساسی داریم، چه سهمی در افزایش کودکان کار 
دارد؟ به نظر می رسد نگاه تک بعدی به کودک یا خانواده 
خطای استراتژیک است. بدون شک حال ناخوش 
حوزه اقتصاد در افزایش کودکان کار و ترک تحصیل 
و بازماندگی از تحصیل می تواند تاثیرگذار باشد. بیاییم 
این روز را بهانه و قوانین را نگاه کنیم، سازمان ها ببینند 
چگونه عمل کردند، کج کارکردهایی یا ناکارآمدی های 
خود را جبران کنند چراکه کودکان امروز همان کسانی 

هستند که آینده کشور ما را قرار است، بسازند.

گسترش شفافیت در تمام 
اقدامات شهرداری 

رئیس شورای شـــهر تــهران با 
اشاره به رد صلاحیت ها در انتخابات 
شوراهای شهر گفت: در هیچ جای 
قانون اجازه نظارت استصوابی برای 
انتخابات شورای شهر داده نشده 
است. اما دیدید که از 12 نفر از 
اعضای فعلی شورا که برای انتخابات 
ثبت نام کردند. در شرایطی که 
همگی در هیات اجرائی تایید شدند 
اما ناگهان با این پدیده مواجه شدیم 
که نیمی از آنها از سوی مجلس 
رد شدند. این اعتراض ما به هیات 
نظارت مرکزی در مجلس است و 
سوال داریم چطور وقتی کسی در 
هیات اجرائی تایید شد و یعنی نامه 
های چهارگانه را داشته است، رد 
صلاحیت شده است.  لازم بود که  از 
همکاران رد صلاحیت شده ام دفاع 
کنم. محسن هاشمی در خصوص 
عملکرد شورای پنجم گفت: از جمله 
مواردی که در مورد اقدامات شورا 
گفته نشد، بحث شفافیت عملکرد 
شورا بود. این عملکرد و شفافیت در 
کل برنامه های شهرداری گسترش 
پیدا کرد و تمام این موارد به سامانه 
شفافیت آمد. رئیس شورای شهر 
تهران بیان کرد: ما در مبارزه با رانت 

و فساد هم جدی عمل کردیم.

ملت به نامزدی رای دهند که 
اشراف اقتصادی داشته باشد

نامزد سیزدهمیــن دوره انتخابات 
ریاست جمهوری گفت: مشکل اصلی 
کشور اقتصاد است و این مهم توسط 
قانونگذار حل  یا یک  قاضی، نظامی 
نمی شود بلکه ملت باید به نامزدی رای 
بدهند که نسبت به مسایل اقتصادی 
محسن  باشد.  داشته  کامل  اشراف 
مهرعلیزاده: من به قانون اساسی رای دادم 
و اجازه بدهید بر اساس آن زندگی کنم و 
در زندگی مداخله نکنید، فشار اقتصادی، 
بیکاری و فقر کم نیست و یساری از پدران 
به دلایل مختلف بیکار شده  و در کنار 
خانواده نشسته است و از شرمندگی سرش 
را نمی تواند بالا کند بنابراین با دخالت های 
بی مورد شادی و نشاط را از مردم سلب 
نکنید. مهرعلیزاده اظهار داشت: بگذارید 
فردی بیاید که حل مشکل را می داند و 
دنبال حکم و بگیر و ببند نیست، سالم 
است، دزد نیست و قشر متوسط جامعه 
آمده و معنی فقر و گرفتاری را می فهمد 
این بار به میدان بیاید. وی اظهار داشت: 
امروز کشور ما در شرایط تاریخی خطیری 
قرار گرفته و مردم برای حل مشکلات 
پیچیده موجود با انتخابشان باید کسی را 
به عرصه قدرت بیاورند تا بتواند به معنای 

واقعی کلمه خادم مردم باشد.

 سفر به عتبات  عالیات 
از سر گرفته می شود

سخنگوی وزارت امور خارجه خبر 
داد که سفر به »عتبات عالیات« به 
صورت محدود و با رعایت پروتکل های 
بهداشتی از سر گرفته می شود. سعید 
خطیب زاده که برای دیدار با مقامات 
عراقی به بغداد سفر کرده است با 
اشاره به دیدارش با وزیر فرهنگ 
عراق گفت: در این دیدار موضوع از 
سرگیری سفر به عتبات عالیات مطرح 
شد، توافقات اولیه صورت گرفت که 
به صورت محدود و با رعایت پروتکل 
های بهداشتی در یک تفاهم دوجانبه 
بتوانیم این سفرها را از سر بگیریم. 
وی همچنین با اشاره به دیدارش با 
وزیر خارجه عراق اظهار کرد: در این 
دیدار در مورد پروژه های فی مابین و 
برخی از موضوعاتی که در سفر هفته 
قبل هیأت عراقی به ایران مطرح شده 
بود صحبت کردیم از جمله درخصوص 
لغو روادید میان ایران و عراق که این 
موضوع از طرف ایران به منصه ظهور 
رسیده و منتظر تصمیم نهایی دولت 
عراق هستیم که علی القاعده مشکل 
خاصی نیست و باید فرایند قانونی در 

این زمینه طی شود.

سـرمقــاله

تا اکنون چند دور مذاکرات در رابطه با چگونگی لغو تحریم ها و بازگشت 
ایران به تعهدات خودش  بر اساس متن برجام در وین داشته ایم، بنابراین 
اینگونه نیست که مسئله لغو تحریم ها در ابتدای راه باشد یا اعلام هایی 
که از سوی منابع خبری ایران یا آمریکا اتفاق می افتد بدون پیش زمینه 
باشد، شاهد هستیم که در فاصله یکی دوماه پس از به قدرت رسیدن جو 
بایدن در آمریکا مذاکرات بین ایران و پنج کشور البته آمریکا در پشت 
پرده جریان داشته و حتما کشورهای دیگر از جمله چین روسیه با طرف 
آمریکایی در وین رایزنی داشته اند لذا مذاکرات به گونه ای پیشرفته که 
در قالب برجام به توافقاتی برسند. آمریکایی ها چندیدن بار اعلام کرده اند 
که چند دسته تحریم علیه ایران وجود دارد یکدسته تحریم هایی بوده که 
در قالب برجام جای می گیرد، که اگر ایران و طرفین مذاکرات به توافق 
برسند که ایران چگونه مرحله به مرحله تعهدات خود باز گردد آمریکایی ها 
هم خواه نا خواه  تحریم هایی که مربوط به مسائل هسته ای است را مرحله 
به مرحله لغو خواهند کرد، به نظر می رسد با رایزنی هایی که در تهران و 
پایتخت ها انجام داده اند به توافقات خوبی با رهبران کشورهای پنج به علاوه 
یک رسیده اند که در مرحله اول ما باید از مسئله لغو یکباره کل تحریم ها 
دست بکشیم در واقع ما مرحله به مرحله برگردیم به تعهدات قبلیمان تا 
آمریکایی ها اعلام کنند به برجام برمی گردند، طرفین باید راستی آزمایی 
کنند ایران باید مطمئن شود در ابتدا تحریم های مربوط به مسائل هسته ای 
لغو می شود و در توافق نیز عملی خواهد شد که ایران طی چه مراحلی به 
تعهدات خود باز خواهد گشت. ما دقیقا نمی دانیم چه توافقی انجام شده و 
طی چه مراحلی تحریم های علیه ایران لغو می شوند ولی گمانه زنی هایی 
است که مثلا طی مدت زمان خاصی که خیلی هم طولانی نیست و قابل 
راستی آزمایی هم باشد طرفین به تعهداتشان باز می گردند واما درباره 
سایر تحریم ها که آمریکایی ها اعلام کرده اند 700 تحریم مختلف از تحریم 
علیه اشخاص گرفته تا موارد دیگر داریم، این موضوع و رسیدگی به آن 
در مذاکرات آتی و بلند مدت مورد رسیدگی قرار می گیرد، زیرا بیشتر به 
امنیت منطقه مربوط می شود. پیش از این هم گفته ام که سیاست صفر 
و صد چندان کارایی ندارد و عملی نیست و برای ایران در مورد مسئله 
امنیت منطقه با آمریکا و سایر کشورهایی که درمنطقه هستند خصوصا 
کشورهای عربی یک بازی برد برد است، زیرا ایران یک بازیگر مهم درباره 
مسائل منطقه است بنابراین مجبورمی شوند که باب گفت وگوها را باز کنند 
تا تنش ها را کاهش دهند ولی مذاکرات در این باره طول می کشد. آنچه 
اتفاق نیفتاده قابل پیش بینی نیست ممکن است در ایران یک حکومت 
اصولگرای یکدست بیاید و بگویند برجام برای ما مهم نیست و ما با تکیه بر 
امکانات داخلی متکی به مردم هستیم، اگرچه که می دانند آزاد شدن منابع 
ارزی ایران در خارج از کشور بدون تعامل و گفت وگو ممکن نیست و شاید 
بحث هرگونه سرمایه گذاری خارجی برای ما با وجود تحریم ها ناممکن 
باشد ولی با این وجود ممکن است باز هم اشکلاتی با حضور دولت جدید 
ایران در مذاکرات پیش بیاید ، هرچند که آمریکایی ها گفته اند نتیجه 
انتخابات ایران در رفتار آنان تفاوتی ایجاد نمی کند لذا با وجود دولت فعلی 
ممکن است که شاهد لغو تحریم ها باشیم و این دولت قدرت این را دارد 
که هرگونه توافقی را توجیه کند زیرا پشتوانه مردمی دارد، حتی برخی 
از درون مجلس به شرایط واقف اند که اگر این تحریم ها ادامه پیدا کند 
ممکن است چه اتفاقاتی برای کشور رخ دهد برای همین امکان دارد که 
قبل از انتخابات برای اینکه یک شور انتخاباتی هم پیش بیاید و مردم به این 
نتیجه برسند که گشایشی در راه است امکان دارد که آمریکایی ها هم پیرو 
همین مسائل در همین هفت روز باقی مانده تا انتخابات ایران نه تنها در 
حد اعلامیه بلکه رسما هم اعلام بکنند که در وین ما به توافق رسیده ایم و 
لذا این لیست تحریم ها لغو خواهد شد طی زمان یکماه آینده تا زمانی که 
این دولت حضور دارد با راستی آزمایی دوطرفه هم ایران به تعهدات خود 

باز خواهد گشت هم ما تحریم ها را لغو می کنیم.

تاثیر مذاکرات وین بر انتخابات 

علی اصغر زرگر
تحلیلگر مسائل بین الملل

یـــادداشت

انتخابات و مشارکت در آن از سوی شهروندان به جهات 
گوناگون حائز اهمیت است. انتخابات نشانگر نوعی از چگونگی 
تحولات زیرین جامعه است به این ترتیب که وقتی یک نفر 
نماد یک جریان است، انتخاب آن نشان می دهد که جامعه 
چه رویکردی دارد بنابراین اگر همگان در انتخابات شرکت 
کنند نشانه آن است که در طبقات پایین جامعه چه می گذرد 
و چه گفتمانی قرار است که حاکم شود. علاوه بر این حضور در 
انتخابات نوعی حق برای شهروندان محسوب می شود تا بتوانند 
از این حق طبیعی شهروندی خود استفاده کنند.  در کشور ما 
انتخابات می تواند منفذی باشد تا برخی جریانات سیاسی که 
خود را در حاشیه می بینند، بتوانند ارز اندامی کنند. در انتخابات 
اخیر هرچند که عدم احراز صلاحیت برخی شخصیت ها ناگوار 
وحتی دردناک هم بود با این وجود اگر نوعی نگاه عقلانی در 
فعل و انفعالات معادلات سیاسی کشور داشته باشیم، باید از 
هر فرصتی که پیش می آید برای تغییر شرایط استفاده کنیم. 
جمله ای از یک شخصیت سیاسی وجود دارد که می گوید در بازی 
شطرنج اگر یکی از مهره ها به هردلیل غایب شد، می توان از یک 
وسیله دیگر استفاده کرد و بازی را ادامه داد. اگرچه در انتخابات 
پیشرو چهره هایی که قابل احترام بودند وجود ندارند، اما هستند 
چهره هایی که بتوان از آن ها به عنوان آلترناتیو بهره جست. در این 
انتخابات هم هرچند حضور افرادی همچون سید حسن خمینی، 
محمد جواد ظریف، علی لاریجانی، مسعود پزشکیان، اسحاق 
جهانگیری و دیگر چهره هایی که مورد احترام جامعه هستند، 
خالی است اما حضور برخی چهره ها که نزدیک به این مجموعه 
هستند، فرصتی است که باید از آن استفاده کرد تا بتوان هم در 
تصمیم گیری نهایی کشور برای چهار سال پیشرو مشارکت داشت 
و هم اینکه از این حق طبیعی که هر شهروندی داراست، استفاده 
کرد. به نظر می رسد در انتخابات ریاست جمهوری 1400 علاوه 
بر پنج چهره اصولگرا دو چهره نزدیک به اصلاح طلبان هم حضور 
دارند که انتظار می رود جامعه تا زمان رای گیری، ضمن آشنایی 
با دیدگاه های آنان، به خصوص در مناظره سوم، آرام آرام به آن ها 
اقبال نشان دهند، چرا که این دو بزرگوار تلاش های خود را انجام 
داده اند و بنده به عنوان شخصی که جزئی از یک جریان سیاسی 
کشور تحت عنوان اعتدالیون هستم، باورم بر این است که حق 
همه ما ست که از یک گزینه حمایت کنیم و در مجموعه گزینه ها 
به گزینه متین و با سوادی که می توانند در شرایط فعلی گزینه 

مطلوبی برای کشور باشند، رای بدهیم.

انتخابات به مثابه یک فرصت 

غلامعلی دهقان
فعال سیاسی اعتدالگرا

تخریب دولت، بدعتی نامبارک 
رئیس دفتر رئیس جمهور اظهار کرد: انتخابات 
تجلی مردم سالاری و تبلور اراده مردم در حکمرانی 
است. زیبنده نیست نامزدهای انتخابات آن را تبدیل 
به فستیوال سیاه نمایی و القای ناکارآمدی نظام 
تبدیل کنند. مردم مشکلات ناشی از جنگ اقتصادی و 
همه گیری کرونا را می دانند، چهار سال اول مسئولیت 
این دولت را نیز به خوبی یادشان هست. محمود 
واعظی در صفحه اینستاگرام خود نوشت، نامزدهای 
انتخابات به جای تخریب دولت و سیاه نمایی علیه 
همه دستاوردهای کشور،  شایسته است که برنامه ها و 
دیدگاه های واقعی خود را -درباره موضوعاتی همچون 
 برجام، فضای مجازی، زنان،  اقوام،  اقلیت ها و... با 
صداقت به مردم بگویند. وی افزود: این حجم از تخریب 
و تخطئه نسبت به دولتی که -به پشتیبانی ملت- در 
برابر دشوارترین بحران های تاریخ پس از انقلاب 
ایستادگی کرد، اگرچه در عزم و اراده دولتمردان 
تاثیری ندارد اما حتما بدعتی نامبارک در سپهر سیاسی 
کشور است. بدعتی که روزی دامن بدعت گذاران را هم 

خواهد گرفت.«

دولت پاسخگوی تأخیر خود باشد
سخنگوی قوه قضائیه درمورد ادعای دبیر هیات دولت 
مبنی بر فرآیند 800 روزه بررسی های قضائی لایحه 
صیانت، کرامت و تأمین امنیت بانوان اظهار داشت: لایحه 
صیانت، کرامت و تأمین امنیت بانوان پس از مطرح  شدن 
و به جریان افتادن در دوره جدید قوه قضائیه دوره تحول، 
ظرف کمتر از سه ماه بعد از در دستور قرار گرفتن و در 
شش ماهه اول مسئولیت آیت ا... رئیسی نهایی  به دولت 
ارسال شده است و توقف آن در قوه قضائیه در دوره اخیر 
حدود 80 روز بوده نه 800 روز.  غلامحسین اسماعیلی 
گفت: اگر منظور دولتی ها ناظر به دوره قبلی قوه قضائیه 
می باشد، باید گفت حسب سوابق موجود، به جهت این 
که اولاً لایحه قضائی به  جای قوه قضائیه توسط دولت 
تهیه  شده بود، ثانیاً محتوای آن از منظر مسئولان وقت 
قوه قضائیه دارای اشکالات فراوانی بوده که آن را غیرقابل 
اصلاح دانسته و همانند بسیاری از لوایح که در دولت 

بایگانی  شده است.

همتی: با جو بایدن دیدار می کنم
عبدالناصر همتی در گفت وگو با آسوشیتدپرس از 
تمایل خود برای دیدار با »جو بایدن« رئیس جمهور آمریکا 
در صورت پیروزی در انتخابات پیش رو سخن گفته است. 
وی گفت که مایل است با جو بایدن رئیس جمهور آمریکا 
در صورت پیروزی در انتخابات هفته آینده دیدار کند، به 
شرطی که آمریکا »سیگنال های بهتر و قوی تری« ارسال 
کند. همتی گفته است: ما هنوز چیز جدی از جانب آقای 
بایدن شاهد نبوده ایم. آن ها اول باید به توافقی که از 
آن خارج شدند، بازگردند. اگر شاهد این روند باشیم و 
اعتمادسازی بیشتری اتفاق بیافتد، سپس می توانیم درباره 
آن صحبت کنیم. وی افزود: آمریکایی ها سیگنال های 
مثبتی فرستاده اند، اما آن سیگنال ها به اندازه کافی قوی 
نبوده است. اگر سیگنال های قوی تری باشد، بر میزان 

خوشبینی یا بدبینی ما تاثیر می گذارد.

اخـــبار کوتاه

رئیس جمهور:

درقدم های آخر شكست تحريم هستيم
   برخی با حمله احمقانه به مراکز دیپلماتیک روابط با همسایگان را به هم زدند

آرمان ملی: رئیس جمهور در آیین بهره برداری از 
طرح های ملی وزارت نیرو با تبریک روز دختر و با بیان اینکه 
دختران بسیار باهوش، عفیف و پاکدامن ایرانی در همه 
مراکز علمی و تحقیقاتی دوشادوش پسران در علم و دانش و 
تحقیق و تلاش حرکت می کنند، اظهار کرد: امروز آنچه خدا 
برای مقام زن و دختران مقرر کرده بود در جمهوری اسلامی 
تحقق یافته است. البته برای حقوق زنان هنوز کارهایی مانده 
که باید انجام شود و لازم است عدالت جنسیتی و حضور آنان 
در مناصب تصمیم گیری به طور کامل اجرا شود. اهم اظهارات 

حسن روحانی از این قرار است:
 در این دولت تا نزدیک به ۳0 درصد حضور زنان در 
مناصب مدیریتی انجام شد که امیدوارم در دولت بعدی آن 
چند درصد باقی مانده تا ۳0 درصد هم اجرا شود تا حداقل ها 
در این زمینه انجام شده باشد. ما باید همیشه و همواره حقوق 
زنان را پاس بداریم، البته ایام انتخابات همه به خانم ها احترام 
می گذارند اما نباید چنین باشد. در همه ایام باید به زنان 

احترام گذاشت و مقام آنان را حفظ کرد.
 خدا نگذرد از آنان که نگذاشتند روابط ما با برخی 
همسایگان بهبود یابد. کارهای کودکانه و احمقانه کردند و 
به مراکز دیپلماتیک حمله بردند. اگر این کارها نبود ما امروز 
شرایط بهتری داشتیم، یکی از همسایگانی که روابطمان 
را در این هشت سال توسعه داده ایم، کشور روسیه است 
که در دریای خزر با آنان همسایه هستیم و در طرح های 
سیاسی و اقتصادی و نظامی و نیز در فناوری های پیشرفته 
و نیروگاه هسته ای همکاری های خوبی با آنان داشته ایم. در 
سازمان های بین المللی هم با آنان همکاری های خوبی داریم، 
همین امروز در وین بین ایران و روسیه و چین یک هماهنگی 

و رایزنی تنگاتنگی وجود دارد تا از دوران تحریم عبور کنیم.
  با کشور روسیه در زمینه مسائل نظامی، مخصوصا 
دفاعی همکاری خوبی داریم که بعد از ورود اس۳00- از 

روسیه، روابط ما در این زمینه بسیار گسترده تر از قبل شد. 
روسیه یک همسایه بسیار مهم برای ایران است و روابط ما به 
نفع دو ملت، منطقه و جهان خواهد بود. از چند سال پیش 
با آقای پوتین راجع به طرح هایی که دو کشور مشترکا باید 
در ایران انجام می دادند و در زمینه نیروگاه و به ویژه راه آهن 
و برخی موضوعات دیگر گفت وگو کردیم و خوشبختانه 
حرکت هایی شروع شد. انتظار ما این بود که این پروژه کمی 
زودتر شروع شود اما بروکراسی های آن طرف و طرف ما باعث 
شد پروژه مقداری با تاخیر شروع شود اما امروز خوشحالیم 
که کلنگ یک پروژه 1.4 میلیارد یورویی زده می شود و این 
کار بزرگ در ریل خودش قرار گرفته و همه اقدامات لازم برای 
اینکه دولت آینده بتواند این طرح را به افتتاح برساند، انجام 
شده است. افتتاح یک نیروگاه بزرگ با قدرت 1400 مگاوات 
اهمیت فراوانی برای منطقه جنوب کل کشور و سواحل 

مکران دارد.
 همانطور که بارها تاکید کردم این دولت یک بار 
تحریم ها را شکسته است، ما یک بار در سال 94 این کار را 
کردیم و در سال 1400 هم یک بار دیگر تحریم را خواهد 
شکست. باید با همه کشورهایی که دوست دار ایران هستند 
تعامل داشته باشیم. ما مخصوصاً باید با همسایگان مان در 
تماس نزدیک باشیم. افتتاح طرح های ملی کشور از سال 
گذشته تاکنون برخلاف همه مشکلات ناشی از جنگ 
اقتصادی دشمن و شیوع ویروس کرونا از افتخارات دولت 
تدبیر و امید است. متاسفانه اقدامات بزرگی که در طول این 
سالها در کشور انجام شده دیده نمی شود و ما نیازمند گوش 
شنوا هستیم که بشنود این افتتاح ها در دوران تحریم و کرونا 

از چه ارزش بالایی برخوردار است.
 متاسفانه این روزها در اظهارنظرها کسی از تلاش دولت 
برای آبادانی کشور و روستاها که کارهای بسیار بزرگی در 
زمینه آب، برق، گاز، راه، زیرساخت های دیجیتال و همچنین 

اشتغال روستایی انجام گرفته، سخنی نمی گوید. هدف اصلی 
برنامه افتتاح های پنجشنبه این بود که به دنیا بگوییم نه 
جنگ اقتصادی می تواند ما را از تلاش برای آبادانی و توسعه 
کشور بازدارد و نه کرونا می تواند روند حرکت ما را متوقف 
کند، اگر این ترامپ خبیث نبود، در طول این سالها 14 هزار 
میلیارد دلار دیگر می توانست در زمینه آب و برق هزینه شود 
و افتتاح طرح های ملی در این حوزه امروز دوچندان می شد.

 اجرای بخش بزرگی از آنچه تحت عنوان طرح مناطق 
گرمسیری در دست اجرا بود و نیز انتقال آب از جنوب کشور 
به استان های شرقی و شمال شرقی که بخشی از آن در دو 
استان به ثمر رسیده و انتقال آب به دو استان دیگر که در 
دست اجراست، ریل گذاری مناسبی برای ادامه مسیر توسعه 
کشور در دولت آینده خواهد بود. افتخار بنده این است که 
این طرح ها را در زمانی که توأمان با فشارهای ناشی از تحریم 
و کرونا مواجه بودیم، اجرا کرده ایم. در دولت تدبیر و امید 
وعده افتتاح 57 سد را داده بودیم که امروز پنجاه و ششمین 
سد افتتاح شد و مقایسه این آمار با مجموع 19 سدی که تا 
پیش از پیروزی انقلاب اسلامی در کشور ساخته شده بود 

نشان دهنده عظمت و بزرگی کاری است که انجام داده ایم.
 درحالی که تا سال 92 فقط یک میلیون نفر از 
روستائیان کشور به آب سالم و پایدار دسترسی داشتند، 
امروز این تعداد به 10 میلیون نفر رسیده و هر هفته ۳0 
روستای جدید از آب پایدار و سالم بهره مند می شوند. 
همچنین در حالی که تقریباً هیچ روستایی به اینترنت 
پرسرعت متصل نبود، امروز قریب به اتفاق روستاهای کشور 
از اینترنت پرسرعت بهره مند هستند و اگر این دولت هیچ کار 
دیگری جز ارایه این خدمات به روستائیان انجام نداده باشد 
باز هم خدمات بزرگی ارایه کرده است. مردم بدانند که در 
قدم های آخر شکست تحریم هستیم و آمریکا ناچار است 

تحریم ها را بردارد

آرمان ملی: مناظره اول و دوم کاندیداهای انتخابات ریاست 
جمهوری بی اغراق مملو بود از اتهامات، اهانت ها و بعضا دروغ 
پردازی هایی علیه دولت که واکنش های مختلفی از جمله 
واکنش تند رئیس جمهور را در پی داشت. در همین راستا طی 
چند روز گذشته نامه هایی از سوی دولت برای اختصاص فرصتی 
برای پاسخگویی به اتهامات وارده به رئیس سازمان صداوسیما 
ارسال شده است. این در حالی است که روز گذشته سید احسان 
قاضی زاده هاشمی عضو کمیسیون نظارت بر تبلیغات انتخابات 
ریاست جمهوری گفت:» بر اساس مصوبه کمیسیون، مقرر شد 
دولت در یک برنامه ضبط شده به مدت 8 دقیقه، به اظهارات 
نامزدهای انتخابات در جریان نخستین مناظره پاسخ داده و از 
عملکرد خود دفاع کند.« باید دید چند چون این پاسخگویی از 

سوی دولت چگونه خواهد بود.
  اتهام به دولت، اختصاص زمان پاسخگویی

هر چند که به نظر می رسید شاید مناظرات انتخاباتی و 
چالش های میان کاندیداها در آن می تواند بر مشارکت مردم 
در انتخابات تاثیر گذار باشد اما برگزاری نخستین مناظره 
کافی بود تا مشخص شود که اکثر کاندیداها آن هم از طیف 
مخالف دولت صرفا برای تخریب  و سیاه نمایی عملکرد 
دولت و شخص رئیس جمهور به میدان آمده اند و هدفی 
جز زدن دولت ندارند. چنانکه این مساله مورد تایید اکثر 
مقامامات دولت نیز قرار گرفت که هدف مناظرات هجمه 
و تخریب علیه دولت است. چنانکه اگر روحانی و عملکرد 
دولتمردانش را از مناظرات می گرفتند کاندیداها باید 
یکدیگر را نگاه می کردند. لذا باید از روحانی ممنون باشند 
که به واسطه برخی نارضایتی های جامعه در حوزه مسائل 
اقتصادی، معیشتی، کرونا و عملکردهای ناموفق این فضا 
برای برخی کاندیداها فراهم شد که عدم برنامه محوری و 
فقدان سابقه اجرایی خود را با سیاه نمایی علیه دولت به 

گردن گردن دولت بیندازند و روحانی و مردانش را مسبب 
بروز همه مشکلات بدانند. چرا که اگر نبود عملکرد دولت 
روحانی معلوم نبود نامزدهای انتخابات به چه چیزی متوسل 
می شدند. اما این هجمه ها، توهین ها تهمت ها و اهانت ها 
باعث نشد تا دولت از حق پاسخگویی خود کوتاه بیاید. همین 
امر نیز سبب شد تا واعظی رئیس دفتر رئیس جمهور در 
نامه ای به علی عسگری رئیس صدا و سیما خواستار در نظر 
گرفتن وقتی برای پاسخ دادن دولت به اتهامات وارد شده از 
سوی کاندیداها شد و همچنین ربیعی سخنگوی دولت نیز 
در نامه جداگانه ای به کمیسیون تبلیغات انتخابات و وزیر 
کشور اختصاص زمانی برای پاسخگویی را مورد تاکید قرار 
داد. حتی رئیس جمهور نیز در جلسه هیأت دولت در حضور 
رئیس صدا و سیما بارها صدا و سیما  و مسئولین برگزاری را 
مورد نقد  و شماتت قرار داد که چرا در مناظره ها دروغ پراکنی 
شده  و اجازه پاسخی به دولت داده نشده است. بسیاری بر 
این باورند که شاید برای جلوگیری از اصطکاک بوجود آمده 
فرصتی برای دولت در نظر گرفته شود تا به اتهامات وارد آمده 

توسط برخی کاندیداها پاسخ داده شود.
  محوره های پاسخگویی دولت 

یک عضو کمیسیون نظارت بر تبلیغات انتخابات ریاست 
جمهوری با اشاره به تغییر در برگزاری مناظره امروز  )شنبه 
22 خرداد(، اظهار داشت: ما در مناظره اول یک پیک 
مشارکت زدیم که برای ما راضی کننده بود اما روی مناظره 
دوم برآوردمان این است که تأثیرگذاری چندانی نداشته 
است. وی با بیان اینکه مناظرات 40درصد مخاطب داشته 
است؛ گفت: این میزان مخاطب با حد انتظارمان فاصله دارد. 
سید احسان قاضی زاده هاشمی عضو کمیسیون نظارت بر 
تبلیغات انتخابات ریاست جمهوری این عضو کمیسیون 
نظارت بر تبلیغات انتخابات ریاست جمهوری از برگزاری 

جلسه برای تغییر در نحوه ساختاری مناظره سوم خبرداد و 
اظهار کرد: این جلسه در صدا و سیما برگزار خواهد شد.وی 
افزود: مناظره سوم درباره مشکلات و دغدغه های مردم 
خواهد بود. قاضی زاده هاشمی به درخواست دولت برای 
پاسخ به اظهارات برخی نامزدها اشاره کرد و افزود: بر اساس 
مصوبه کمیسیون، مقرر شد دولت در یک برنامه ضبط شده 
به مدت 8 دقیقه، به اظهارات نامزدهای انتخابات در جریان 
نخستین مناظره پاسخ داده و از عملکرد خود دفاع کند. 
عضو کمیسیون نظارت بر تبلیغات ریاست جمهوری زمان 
پخش برنامه دفاعیه دولت را پیش از آغاز سومین مناظره 
عنوان کرد و ابراز داشت: در صورتی که در مناظره سوم نیز 
درخواست  و شکایتی به کمیسیون ارسال شود، تا پیش 
از پایان زمان تبلیغات، شکایت ها قابل رسیدگی و پخش 
است.  قاضی زاده هاشمی درباره محورهای فیلم 8 دقیقه ای 
گفت: در جلسات کمیسیون نماینده وزارت کشور حضور 
داشت و از محورها مطلع است و به حوزه اطلاع رسانی دولت 
انتقال داده شده است. این نماینده مجلس یازدهم درباره 
شکایت »سید ابراهیم رئیسی« و »سیدامیرحسین قاضی 
زاده هاشمی« دو نامزد دیگر سیزدهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری برای دفاع از خود در برابر مطالبی که دیگر 
نامزده ها در مناظره اول و دوم به آنها گفتند، خاطرنشان کرد: 
کمیسیون به آقای رئیسی 5 دقیقه و به آقای سیدامیرحسین 
قاضی زاده هاشمی نیز 2 دقیقه زمان برای دفاع از خود داد که 
البته این دو نامزد از وقت پاسخگویی خود صرف نظر کردند. 
این عضو کمیسیون نظارت بر تبلیغات ریاست جمهوری با 
اشاره به درخواست »عبدالناصر همتی« برای دفاع از خود در 
مقابل سخنان سایر نامزدها هم تصریح کرد: این درخواست 
در کمیسیون درحال رسیدگی است و به زودی نتیجه آن 

اعلام می شود.

دلسوزان   و   خانواده     شهید قاسم سلیمانی:

نرجس نمان، انصراف بده!
   سهراب سلیمانی: برادر جان، تلاش کردم اما موفق نشدم             

    پرویز امینی خطاب به نرجس سلیمانی: تو را به خدا این صحنه را ترک کنید

گزارش »آرمان ملی« از حواشی مناظرات انتخابات ریاست جمهوری:

دولت به حق پاسخگویی خود رسید!
  قاضی زاده هاشمی: دولت در یک برنامه 8 دقیقه ای ضبط شده از خود دفاع کند

»آرمان ملی«- مطهره شــفیعـی: دلسوزان و 
نزدیک ترین هایش گفتند »نه«؛ اما او وارد عرصه انتخابات 
شورای شهر تهران شد تا در لیست اصولگرایان قرار بگیرد و 
در صورت موفقیت به بهشت برود. سردار شهید حاج قاسم 
سلیمانی 6 فرزند داشت که یکی از آنها فوت کرد و اکنون 5 
فرزند در قید حیات هستند که نرجس بزرگترین آنهاست. 
نرجس هم مانند هر ایرانی اجازه حضور در انتخابات دارد و 
نمی توان به سبب فرزند شهید سلیمانی بودن، او را از این 
کار منع کرد؛ اما آنانی که با روحیات سردار سلیمانی آشنا 
بوده اند کاندیدا شدن نرجس در انتخابات شورای شهر را به 

نقد کشیده اند.
  مخالفت خانواده با تصمیم نرجس

شاید با بازخوانی آنچه از سردار سلیمانی باقی مانده 
بتوان به دلیل این مخالفت ها پی برد. فاطمه و سهراب 
سلیمانی یعنی فرزند و برادر شهید سلیمانی انتقادات 
صریحی به نرجس کردند. فاطمه سلیمانی در حساب 
کاربری خود در اینستاگرام نوشت: »صفحه ام رنگ خون 
است، خون مظلوم شهید. بابا جانم ما شرمنده شماییم. 
شما همیشه به ما یاد دادید که هیچ وقت دنبال صندلی 
نباشیم، چون صندلی خودت میدان جنگ بود. تمام عمرم 
سعی کردم حتی از اسمم هم استفاده نکنم؛ چون صوت 
صدایت همیشه در گوشم نواخته می شد که اگر حتی از اسم 
استفاده کردید ما را نمی بخشید. هرکس در این راه وارد 
شود، نه فقط شرمنده شما بلکه به گفته خودتان شرمنده و 
مغضوب نبی مکرم اسلام و شهدای این راه خواهد شد.«  در 
واکنش به پست  فاطمه سلیمانی، عباس صالحی وزیر ارشاد 
نوشت: »چقدر از این پست دلشادم. بگذارید یک سرباز برای 
این ملت بماند.« سهراب سلیمانی نیز در حساب کاربری 
خود در اینستاگرام نوشت: »برادر شهید و غریب از روح بلند 
و مطهرت عذر می خواهم؛ تلاش کردم اما موفق نشدم. 
عزیز برادر، این کار را با روح مطهرت کسانی کردند که خود 
را برادر شما می پنداشتند ولی غافل از اینکه که شما با خدا 
معامله کردی و عزیز مردمت شدی. ان شاءا... خداوند حافظ 

آبرویت خواهد بود«.
 نرجس نمان و کنار برو

به غیر از خانواده شهید سلیمانی برخی چهره های 
اصولگرا هم از اقدام نرجس ناراضی شدند؛ مانند مهدی 
نصیری فعال سیاسی اصولگرا که نوشت: » گویا خانم 
نرجس سلیمانی در لیستی برای انتخابات شورای شهر 
تهران قرار داده شده. به نظرم حضور در چنین انتخاباتی 
با چنین مهندسی غیر ملی و البته غیر شرعی، برای فرزند 
شهید سلیمانی اگر قرار است چهره ای ملی و فراجناحی 
بماند، زیبنده نیست.« یا پرویز امینی، جامعه شناس و 
استاد دانشگاه در یادداشتی در صفحه اینستاگرامش، 
خطاب به نرجس سلیمانی نوشت: » این جریانی که شما 
را در فهرست خود در انتخابات شوراها قرار داده است، 
از نظر فهم صحنه سیاست، تعطیل بود و با جاگذاری 
شما در فهرست انتخاباتی خود، معلوم شد در چیزهای 
دیگر از جمله فهمیدن جایگاه و ارزش سرمایه های ملی 
و انقلابی بی جایگزین مثل شهید سلیمانی نیز تعطیل 
است. سرکار خانم سلیمانی، نگاه این جریان به شما یک 
نگاه ابزاری و برای عبور دادن خرِ خود، از پلِ سیاست 
است. اینها نمی فهمند یا نمی خواهند بفهمند که کسبِ 
همه جایگاه های قدرت در ایران، چه برسد به سطح نازل 
شوراها، در برابر تأثیری که حقیقت شهید سلیمانی در 
جان های ملت ما دارد، پشیزی ارزش ندارد. امروز شهید 
سلیمانی در این شوره زار بداندیشی و بدکرداری نسبت به 
میراث انقلاب در نظر و عمل و اداره کشور، شاهراه شناخت 
بسیاری از دختران و پسران نوجوان و جوان از مکتب 
خمینی و حجت علاقه و پیروی آنان از خامنه ای است. 
خانم نرجس سلیمانی، شهید سلیمانی خود این عرصه 
را خوب می شناخت و از آن گریزان بود. او خود را نامزد 
گلوله ها می خواست نه رای ها! این عرصه، عرصه حضور 
شما نیست. تو را به خدا این صحنه را ترک کنید.« همچنین 
مهدی عرفاتی، مدیرمسئول روزنامه جام جم در توئیتی 
نوشت: »نامزد شدن خانم نرجس سلیمانی در انتخابات 

حق بدیهی و طبیعی اوست، اما برای دختر حاج قاسم نه! 
با مشی و مرام سردار نمی خواند. حاج قاسم عزیز خیلی از 
همین حقوق بدیهی را بر خود حرام کرد و به خاطر همین 
مراقبه ها محبوب قلوب مردم شد. ان شاءا... خانم سلیمانی 
منصرف شوند.« علی اکبر رائفی پور، سخنران اصولگرا هم 
در توئیت دیگری نوشت: »خواهر بزرگوارم سرکار خانم 
نرجس سلیمانی از حضرتعالی درخواست می کنم هر چه 
سریع تر خبر انصراف خود از کاندیداتوری در شورای شهر 

را به اطلاع مردم شریف ایران برسانید.«
 زینب در مدار مخالف نرجس

ظاهرا فرزندان دیگر سردار قاسم سلیمانی برخلاف 
خواهر تمایلی به حضور در انتخابات ندارند و ترجیح 
می دهند نام پدر برایشان نردبان پیشرفت نشود؛ مانند 
زینب که بیش از سایر خواهران و برادرانش فعال است. 
زمانی که شایعه حضور او در ستاد رئیسی منتشر شد، 
گفت: »مسئولیت من در ستاد آقای رئیسی کذب محض 
است و همانطور که قبلا گفته ام خانواده سردار سلیمانی 
از انتخابات از هیچ کاندیدایی حمایت نخواهد کرد. از 
طرفداران کاندیداهای محترم تقاضا داریم از نام سردار 
شهید و خانواده ایشان سوءاستفاده نکرده و تقوا را رعایت 
نمایند.« برای زینب که اینگونه سوءاستفاده از نام پدر را 
محکوم می کند، رای آوری احتمالی خواهر به واسطه نام 
سردارسلیمانی آسان نیست. در گفت وگوهای متعددی که 
از نزدیکان سردار قاسم سلیمانی منتشر شده، همه آنها به 
فرزندانشان برای خودداری از طرح نام پدر برای رسیدن به 
هدف تاکید کرده بودند. مانند سهراب سلیمانی که چندی 
پیش و قبل از ثبت نام نرجس برای انتخابات گفته بود: 
»فرزندان برادرم هرگز نه خودشان تمایل به استفاده از نام و 
عنوان پدر در کار روزمره داشتند و نه حاج قاسم این اجازه 
را می داد، چرا که برادرم معتقد بود با تلاش و درگیر شدن 
با مشکلات می توانند مشکلات شان را برطرف کنند و شاید 
تا این لحظه کسی ندیده یا نشنیده که فرزندان ایشان از نام 

و موقعیت پدر استفاده ای داشته باشند«.


